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کاشت درخت در ۵۰۰۰ مدرسه 

آرمان ملی: یک عضو شورای شهر تهران 
از برنامــه ریزی و طـرح کاشت درخت در 
۵۰۰۰ مدرسه خبر داد. احمد مسجد جامعی 
گفت: این روزها در ۲۰۰ مدرسه، پروژه کاشت 
درخت انجام شده است و در طرح اصلی، 
کاشت درخت در ۵۰۰۰ مدرسه تهران در 
نظر گرفته شده است و اگر بتوان این حرکت 
را ادامه داد و بتوانیم در مساجد و تکایا نیز 
این اقدام را اجــرائی کنیم اقدام بسیار با 

ارزشی است.

بررسی ابتلای ۱۹۲۷ مسافر
ایسنا:  رئــیس ســازمــان امــدادونجات 
جمعیــت هــلال احمــر از پایش سلامــت 
۱۹۲۷ مسافر ورودی به کشور از نطر ابتلا به 
کرونا طی یک روز خبر داد. مهدی ولی پور 
گفت: از ۲۰ اسفندماه ۹۹ که طرح غربالگری 
مسافران ورودی به کشور بر عهده جمعیت 
هلال احمر گذاشته شد، سازمان امدادونجات 
با همکاری وزارت بهداشــت اجرای آن را در 
۲۸ پایانه مرزی که در حال حاضر ۱۶ مورد آن 
فعال است، آغاز کرد که در مجموع تا کنون 
وضعیت سلامت ۳۲۹ هزار و ۵۹۸ نفر مورد 
ارزیابی قرار گرفته است و از این تعداد ۶۳ نفر 
به دلیل داشتن علائم و مثبت شدن تست ها 

به قرنطینه موقت منتقل شده اند.
 

۷۰ هزار مبتلا به ام اس داریم 
آرمان ملی: رئیس مرکز مدیریت پیوند و 
درمان بیماری های وزارت گفت: در دهه های 
اخیر شیوع بیماری ام اس در ایــران به ویژه 
در مناطق شهری افــزایــش یافته است. 
مهدی شادنوش با بیان اینکه شیوع بیماری 
ام اس همچنان با نسبتی ۲.۵ برابری در زنان 
بیش از مــردان بــوده و بیشتــر در سنیــن 
۲۰ تا ۴۵ سال است، گفت: متوسط شیوع این 
بیماری بر اساس آمارهای جهانی به میزان 
۱۱۲ نفر به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
بوده و در ایــران نیز شیــوع ام اس معادل 
۸۷ بیمار به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
بوده و کشورمان از نظر شیوع ام اس در شمار 

کشورهای با شیوع بالا محسوب می شود. 

 هزینه نگهداری آثار تاریخی 
را نداریم

آرمان ملی: کارشنــاس مــرمــت کاری 
و جانشین معاونت میراث فرهنگی استان 
مازندران در مورد وضعیت مرمت گری آثار 
تاریخی کشورمان گفت: اکنون در کشورمان 
تقریباً ۴۰ هزار اثر تاریخی داریم که در آثار 
ملی ما ثبت شده اند. بنابراین هزینه کردن 
برای این آثار توسط یک وزارتخانه کفایت 
نمی کند. ابوالفضل نیکوبیان افزود: به عنوان 
مثال اگر برای هر کدام از این ۴۰ هزار اثر 
تاریخی ۵ میلیون تومان اختصاص دهیم با 
رقم بسیار بزرگی مواجه خواهیم شد. این 
درحالی است که ۵ میلیون برای یک اثر 

تاریخی اصلًا هزینه ای محسوب نمی شود.

وجود ۶۴ هزار معتاد متجاهر 
آرمان ملی: رئــیس پلــیس مبــارزه 
با مواد مخدر ناجا گفت: در سراسر کشور 
آزمایشگاه های آنالیز و تشخیص مواد مخدر 
را شبیه آزمایشگاه تشخیص هویت پلیس 
جنایی راه اندازی کرده ایم و به محض اینکه 
ماده مخدر یا روان گردان جدید وارد بازار 
یا کشف شود، در این آزمایشگاه ها تست 
می شود. سرتیپ دوم پاسدار مجید کریمی 
افزود: با پیگیری چندین ساله پلیس و دستگاه 
قضایی، سال گذشته فردی اعدام شد که یکی 
از بزرگ ترین قاچاقچیان مواد مخدر با عنوان 
»تمساح خلیج فارس« در کشور و منطقه بود 
و گــردش مالــی بسیــار زیـادی داشــت. 
۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از اموال این فرد 
شناسایی شد. بر اساس برآورد و اعلام ستاد 
مبارزه با مواد مخدر حدود ۶۴ هزار معتاد به 
عنوان متجاهر و بی خانمان در کشور وجود 
دارد که ضرورت دارد برای نگهداری این افراد 
فکری شود. قانون، مدت نگهداری این افراد 
را به عنوان »معتاد متجاهر« ۳ ماه در نظر 

گرفته است. 

 رنج بازنشستگان 
تامین اجتماعی 

آرمان ملی: یک نماینده مجلس گفت: 
بازنشستگان تامین اجتماعی از کمبود حقوق 
و مزایا رنج می برند و این در حالی است که 
زمانی کارکنان این سازمان از نیروهای کلاس 
بالا محسوب می شدند، اما در شرایط کنونی 
برعکس شده و تقریباً حقوق و مزایای پایینی 
دریافت می کنند. حسن همتی در تذکر 
شفاهی همچنین گفت: لایحه رتبه بندی 
معلمان پس از ۱۰ سال کش و قوس درنهایت 
توسط دولت و با همکاری خوب کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس تقدیم شد، اما این 
لایحه به طور عادی و دارای اشکالاتی است که 
امیدوارم این کمیسیون با تلاش بسیار زیادی 
که در این رابطه داشته، در شور دوم نقاط 
ضعف آن را برطرف کند تا در پی آن بتوان 
قانونی در شأن معلمان تصویب کرده و از اول 

مهرماه اجرا شود.

رئـیس سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی با بیان اینکه در 
ایران از ۶۰۸ دشت موجود بیش از 
۳۰۰ دشت ممنوعه هستند، گفت: 
پدیــده فرونشســت در اصفهــان 
تا ۱۷ ســانتیمــتــر و در تهــران 
۳۶ سانتیمتر در سال مشاهده شده 
است. علیرضا شهیدی افزود: تنها 
۱۰ سال از دوره خشکسالی گذشته 
و یک دوره طولانی سخت را در 
پیش رو داریم و با بروز خشکسالی 
در هر کشور مردم تمایل بیشتری به 
استفاده از منابع آب دارند و با توجه به 
محدودیت منابع آب در ایران چاه ها 
به صورت قانونی و غیرقانونی حفر 
می شوند. در کل دنیا اجازه دسترسی 
به منابع آبی بین ۳ تا ۲۰ درصد است 
و وقتی به ۴۰ تا ۶۰ درصد برسد، به 
عنــوان تــنش یاد می شود و بین 
۶۰ تا ۸۰ درصد بحران است و این در 
حالی است که در ایران گاهی بالای 
۸۰ درصد از منابع آبی را استفاده 

می کنیم.

کوتـــــاه

یـادداشــت

این روزها در شرایطی با بحران خشکسالی دست و پنجه نرم 
می کنیم که ایرانی به طور سالانه ۱۰۰ میلیارد مترمکعب آب قابل 
استحصال دارد، در حالی که نیاز ما به آب شرب حدود ۸.۵ میلیارد 
متر مکعب است. در مقایسه با کشور عربستــان کــه بــه آب شرب 
۳ میلیارد متر مکعب نیاز دارد، کل آب قابل استحصال این کشور 
فقط یک میلیارد متر مکعب است. یعنی تنها برای آب شرب، دو 
میلیارد متر مکعب کمبود دارد. اگر ما بگویم در شرایط خشکسالی 
هستیم، عربستان هم بگوید در شرایط خشکسالی است، یک جای 
کار ایراد دارد. امسال میزان آب قابل استحصال ۳۹ درصد کاهش 
یافته، حتی اگر تا ۵۰ درصد هم کاهش پیدا کند، بازهم آبی که 
مورد نیاز شرب تمام مردم کشور است فراهم است. پس ما نباید 
مردم را از تشنگی و جیره بندی بترسانیم، چون مشکل در خطاهای 
راهبردی است. در واقع آن چیزی که بیشتر از خشکسالی طبیعی 
به ما خسارت می زند، خشکسالی مدیریتی است. برای مدیریت ما 
فرق نمی کند که برای کرمان برنامه ریزی می کند یا برای ارومیه. 
مثلًا در کرمان وقتی از فرودگاه خارج می شوید، در وسط بلوار 
چمن های انبوه می بینید با درخت های نارون، یعنی همان چیزی 
که باید در ساری و ارومیه ببینید. دو ســال پیش که ترسالی 
بود سیل۳۰ هزار میلیارد تومان به اقتصاد کشور خسارت زد. در 
خشکسالی هم۴۰ تا ۵۰ هزار میلیارد تومان به کشاورزان زیان وارد 
می شود. چرا هم ترسالی و هم خشکسالی به ما آسیب می رساند. 
ما نباید توقع داشته باشیم که تمام نیازهای غذایی کشور را با این 
میزان از آب موجود برآورده کنیم و حتی صادرکننده محصولات 
کشاورزی هم باشیم. ما نباید وابستگی معیشتی خود را به منابع 
آب و خاک تا این حد افزایش بدهیم. ما نباید وابسته به صادرات 
پسته و هندوانه و سیب به خارج از کشور باشیم یا اینکه یونجه به 
امارات صادر کنیم چون آنها پول خوبی می دهند. مگر ما چقدر آب 
داریم که به صورت آب مجازی آن را صادر کنیم. صادرات کشاورزی 
می تواند در کوتاه مدت پول فراهم کند، اما در دراز مدت به شدت به 
امنیت غذایی کشور لطمه می زند و حتی می تواند خطرناک باشد. ما 
می توانیم در بعضی از محصولات استراتژیکی مثل گندم، جو، ذرت 
و یا برنج، تا حد قابل قبولی خودکفا بشویم، ولی اینکه بخواهیم از 
طریق کشاورزی صادرکننده اول منطقه باشیم، این یک خطای 
راهبردی است. ما باید به دنبال امنیت غذایی باشیم و نه به دنبال 
خودکفایی در کشاورزی. امیدواریم خشکسالی امسال به مدیران 
مسئول برنامه ریزی کشور تلنگری بزند. واقعا نمی توان به چشم انداز 
سفره های آب زیرزمینی کشور امید داشت چون نشانه ای از تغییر 
سیاست دولت ها در مدیریت منابع آب مشاهده نمی شود. سیاست 
اصلی همچنان بر افزایش تولید و صادرات محصولات کشاورزی 
متمرکز است. نمایندگان مجلس هم طرح »مانع زدایی از تولید 
کشاورزی« را به تصویب رساندند که تأکید آن بر کشاورزی در 
مناطق بیابانی و افزایش صادرات محصول است. درحالی  که صادرات 
کشاورزی به  معنای صادرات آب مجازی است. آنهم در کشوری که 
با کمبود شدید آب روبه رو است. چون نشانه ای در سیاست های 
کلان در زمینه کاهش وابستگی اقتصادی به آب وخاک مشاهده 
نمی شود، وضعیت منابع آب ایران در ۱۰ سال آینده خطــرناک 
می شود. در ۱۴ سال گذشته، ۷۴ میلیارد متر مکعب بیش از ظرفیت 
از سفره های آب زیرزمینی برداشــت شــده اســت و این روند در 
۱۰ سال آینده ادامه خواهد یافت. به بهانه خودکفایی در کشاورزی، 
در ۱۰ سال آینده امنیت غذایی را از دست خواهیم داد چون امنیت 
غذایی ارتباط مستقیم با ذخایر آب شیرین دارد. در ایــران امـا طی 
۱۴ سال اخیر ۷۴ میلیارد متر مکعب اضافه برداشت از سفره های 
آب زیرزمینی اتفاق افتاده است. پس دورنمای امنیت غذایی نیز 

بسیار شکننده است. 

 آسیب؛ هم از ترسالی
هم از خشکسالی 

 تاثیر قطع برق 
بر امنیت شهرها

ماجرای قطع برق همچنان ادامه 
دارد و در تازه ترین خبرها جدول 
خاموشی های احتمالی این هفته در 
تهران نیز اعلام شده است. موضوعی 
که علاوه بر مردم انتقاد پلیس را 
هم درپی داشته است تا جایی که 
فرمانده انتظامــی پایتخت معتقد 
است این اقدام مشکلات زیادی را 
در تأمین نظم و امــنیت ایجــاد 
می کــند. ســردار حسین رحیمی 
درباره خاموشی های اخیر که ناشی 
از قطع برق در برخی از مناطق تهران 
است، گفت: واقعیت این است که 
قطع برق مشکلات زیادی در حوزه 
ترافیکی برای پلیس راهور ایجاد 
کرده و علاوه بر آن در انضباط بخشی 
و ارتقاء امنیت پایتخت نیز مشکلاتی 
را رقم زده است. از این رو امیدوارم 
که این مساله زودتر حل شود و 
مسئولان مربوطه اقدامات لازم را 
برای جلوگیری از قطع برق انجام 
دهند. ما در پلیس پایتخت این 
آمادگی را داریم با هرگونه فعالیت 
غیرقانونی برای استخراج رمزارزها و 

فعالیت ماینرها، برخورد کنیم.

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
وضعیت اینترنت

نزدیــک به امتحانات دانشگاه ها است. وضعیت اینترنت 
جوری شده است که باید با استرس و اضطراب امتحانات پایان 
ترم را بدهیم. امیدوارم خیلی زود این مشکل حل شود تا 

بدون مشکل زمان امتحانات را پشت سر بگذاریم.
کرمی از تهران 

قیمت مسکن
قیمت مسکن و خودرو روز به روز بالاتر می رود و کسی این 
قیمت ها را کنترل نمی کند و هر روز شرایط برای مردم سختر 
می شود. کمی هم به فکر مردم باشید. دیگر مردم توان این 

زندگی با سختی هایش را ندارند.
یک شهروند از تهران

وضیعت بیماران 
با این گرانی های دارو و ویزیت پزشکان چه کاری باید انجام 
دهیم. وضعیت بیماران خیلی بد است و نمی توانند پول درمان 
و دارو را فراهم کنند. کاش حداقل بیماران کرونایی وضعیت 
درمانش رایگان بود تا  حداقل باری از دوش آنها برداشته 

می شد.
یک شهروند از تهران 

قطعی برق
لطفا فکــری بــرای قطعی برق کنید. در این گــرانی های 
سرسام آور لوازم برقی استرس این را داریم که امروز قرار است 
چه چیزی از لوازم برقی خراب شود. کمی هم به فکر ما باشید.
حسینی از مرتضی گرد

پاداش فرهنگیان
از پرداخت پاداش فرهنگیان بازنشسته سال ۹۹ خبــری 
نیست. مسئولان به فکر ما فرهنگیان باشند. کسی که 
بازنشسته می شود به امیدی بازنشسته می شود که این پاداش 
را دریافت کند و به زخم زنــدگی خود بزند ولی با دیر پرداخت 

کردن، آن پول دیگر به دردش نمی خورد.
معلم بازنشسته از اسلامشهر

 محمد درویش
 فعال محیط زیست

آرمان ملی: پس از چند ماه بالاخره مسئولان وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا، اعتراف کردند که بخش خصوصی امکان واردات واکسن را 
نداشته اند و تا کنون یک عدد واکسن وارد نکرده اند. از ابتدای امسال دولت توپ خرید واکسن را در زمین بخش خصوصی و مردم انداخت و در این میان 

به واکسیناسیون قطره چکانی با واکسن های وارداتی از چین و روسیه و کوبا ادامه داد. 

»آرمان ملی« از منتفی شدن خرید واکسن از سوی بخش خصوصی گزارش می کند:

واکسن کرونا، »نخود سیاه« بخش خصوصی 
     با منتفی شدن واردات 6 میلیون واکسن کرونا، تقاضا برای واکسیناسیون اورژانسی با واکسن ایرانی داده شد

  رئیس کمیسیون مشترک طرح جوانی جمعیت: به قانون سقط جنین ایرادات زیادی وارد است

در این میان وزارت بهداشت به حدود ۳۸ 
شرکت خصوصی معرفی نامه برای واردات 
واکسن کرونا از سوی وزارت بهداشت صادر 
کرده و رئیس سازمان غذا و دارو در تازه ترین 
اظهارنظر در این رابطه معتقد است که »تا 
امروز هیچ کدام از معرفی نامه ها و رایزنی های 
بخش خصوصی منجر به نتیجه و واردات 
واکسن نشده اما با دستور وزیر بهداشت مقرر 
شد سرعت و پیگیری های جدی تری شود تا 
اگر این معرفی نامه ها تا زمان مشخصی به نتیجه 
نرسد، لغو شود که در دستور کار سازمان غذا و 
دارو قرار گرفته است.« این گفته ها در شرایطی 
مطرح می شود که روز شنبه نیز در حالی رئیس 
جمهور و رئیس ستاد ملی مقابله با کرونا نیز به 
شکست واردات واکسن از سوی بخش خصوصی 
اذعان کرده بود که پیش تر اختصاص ارز نیمایی 
برای خرید واکسن را به وارد کنندگان وعده داده 
بود، اما در این میان برخی از کارشناسان واردات 
واکسن کرونا از سوی بخش خصوصی را به نوعی 
»نخود سیاه« و خریدن زمان برای پوشش 
واکسیناسیون قطره چکانی دانستند. کما اینکه 
شانه ساز و وزیر بهداشت بارها اعلام کرده اند که 
شرکت های بزرگ واکسن سازی در دنیا صرفا با 
دولت ها همکار می کنند و تا حالا به هیچ عنوان 
واکسن به بخش خصوصی ارائه و فروخته نشده 
است.« در این میان مینو محرز، به عنوان محقق 
اصلی پروژه و مسئول تیم نظارت بر فاز مطالعات 
بالینی واکسن کوو ایران برکت، درخواست 
مصرف اورژانسی واکسن کووایران برکت را از 
وزارت بهداشت دارد که تا کنون سه میلیون و 
۴۹۴ هزار و ۱۴۵ نفر دُز اول واکسن کرونا و ۵۱۵ 
هزار و ۹۰۸ نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و 
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۴ 

میلیون و ۱۰ هزار و ۵۳ دُز رسید.
 درخواست اورژانسی واکسن برکت 

با این حال محرز باور دارد که در فاز دوم ایمنی 
زایی واکسن بسیار خوب بوده اکنون به علت 
موقعیتی که داریم باید تقاضای مصرف اورژانسی 

بشود که من این تقاضا را از وزارت بهداشت دارم 
و امید است وزارت بهداشت موافقت کند. وی 
در ادامه با بیان اینکه تمام نتایج لازم به وزارت 
بهداشت داده شده و اگر جای وزارت بهداشت 
بودم مجوز می دادم عنوان کرد: مقالات مرحله 
یک تست در حیوانات چاپ شده و مرحله یک 
تست انسانی نیز برای چاپ آماده است. مرحله 
دوم هم بزودی به اتمام می رسد و آماده می شود 
و مقالات چاپ و مجوز سازمان جهانی بهداشت 
گرفته خواهد شد.« اما واکسن کووایران در فاز 
سوم چه شرایطی دارد؟  آنطور که مدیر اجرایی 
فاز سوم مطالعات بالینی واکسن تولیدی ستاد 
اجرایی فرمان امام)ره( می گوید: »بیش از 
۱۰۰ هزار نفر داوطلب دریافت واکسن در فاز 
سوم کارآزمایی بالینی واکسن کووایران برکت 
شده اند. مطالعات تقریبا در تهران و کرج به اتمام 
رسیده و از ۲۰ خرداد تزریق روی داوطلبان 
در بوشهر، شیراز، اصفهان و مشهد را آغاز می 
کنیم و برآورد این است که طی ۱۰ روز به 
اتمام برسد.« پیش تر نیز پرفسور علی کرمی، 
متخصص بیوتکنولوژی پزشکی درباره این 
واکسن به »آرمان ملی«  گفته بود: » واکسن 
کووایران برکت سه ویژگی مهم دارد: ۱ - ایمنی 
بالا در بدن ایجاد می کند. ۲ - عوارض بسیار 
کمی دارد. ۳ - نسبت به ویروس جهش یافته 
انگلیسی هم ایمنی کامل از خود نشان داده 
است. دانشمندان در جریان فاز یک و دو، روی 
فرمولاسیون آن کار کرده اند و داده های سه فاز 
گذشته را می گیرند و تایید می کنند که واکسن 
تا چه اندازه ایمنی ایجاد می کند و به زودی 
نیز مورد تایید سازمان جهانی بهداشت قرار 
می گیرد. درحال حاضر ۳۰۰ هزار دز واکسن 
به همراه داده های علمی و اطلاعات واکسن در 
سه فاز تحویل وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو قرار می گیرد و به  زودی وزارت بهداشت 
دستور تولید میلیون ها دز واکسن را به این بنیاد 
برکت می دهد. در طرف مقابل مردم به اخبار و 
شایعات فضای مجازی توجه ای نکنند که هنوز 

فاز نهایی این واکسن به پایان نرسیده و این 
جوسازی رسانه ای است.« با تمام اینها به نظر 
می رسد بخش خصوصی بابت اینکه نتوانسته 
از کلاه بیماری کرونا برای خود نمدی بدزد، 
چندان راضی به نظر نمی رسد. به همین  خاطر 
هم اتاق بازرگانی تهران که پیش از این وعده 
واردات شش میلیون دز واکسن را داده بود و 
بنا بود این واکسن ها به قیمتی حدود ۲۰۰ تا 
۲۵۰ هزار تومان به افرادی که خواهان دریافت 
واکسن خارج از نوبت هستند، فروخته شود، حالا 
که پای تحویل واکسن های وارداتی به وزارت 
بهداشت و تأکید بر واکسیناسیون رایگان به 
میان آمده از واردات این واکسن ها پا پس کشید. 
مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران 
دراین باره می گوید: »بخش خصوصی از چند 
ماه قبل برای واردات واکسن اعلام آمادگی کرده 
بود و حتی اعلام کرد برای واردات ۶ میلیون دز 
واکسن مقدمات ابتدایی کار را فراهم کرده است، 
اما متأسفانه در بوروکراسی پیچیده، این فرایند 
متوقف شد و پرفرم ها آماده نشدند و دیگر امکان 

واردات آن واکسن ها فراهم نیست.«
 روند نزولی کرونا در ایران 

آمار شیوع کرونا نیز در کشور روند ثابتی را 
طی می کند و بنابر اعلام وزارت بهداشت، در 
روز گذشته ۱۹۸ تن در کشور به دلیل کرونا 
جان باختند و ۸ هزار و ۸۷۶ مبتلای جدید 
نیز شناسایی شدند که هزار و ۱۵۴ نفر از آنها 
بستری شدند. چهار هزار و ۲۱۹ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستانها تحت مراقبت و ۱۳ شهر 
کشور در وضعیت قرمز، ۲۱۴ شهر در وضعیت 
نارنجی و ۲۲۱ شهر در وضعیت زرد قرار دارند. با 
این حال علیرضا رئیسی، سخنگوی ستاد ملی 
مقابله با کرونا گفته: »روند بیماری کرونا در کل 
کشور نزولی شده و موارد بستری کاهش یافته 
است، با ادامه روند نزولی پیش بینی می کنیم تا 
۱۰ روز آینده تعداد بستری های روزانه به زیر 

هزار نفر برسد.

   سکوت دولت نسبت به طرح نسخ قانون سقط ادامه دارد  

تبعات 309 هزار سقط جنین در 365 روز 
آرمان ملی:  چندی پیش یکی از مسئولان 
وزارت بهداشت آمار هولناک و رسمی از سقط 
جنین قانونی و غیرقانونی در کشور ارائه داد و 
ابعاد این موضوع زمانی ترسناک تر می شود، 
که طی سال های گذشته، اقدام خاصی برای 
جمع آوری مراکز غیر قانونی صورت نمی گیرد. بنا 
به گفته سید حامد برکاتی، مدیرکل دفتر سلامت 
جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت: 
»سالانه ۳۰۰هزار مورد سقط جنین غیرقانونی در 
کشور انجام می شود. « این آمار در شرایطی مطرح 
می شود که  بر اساس آمار ثبت احوال از موالید 
سال ۹۹، نرخ رشد جمعیت با عددی حدود یک 
میلیون تولد، به ۷۵ صدم درصد رسیده است. او 
همچنین آمار سقط جنین قانونی را کمتر از ۹ هزار 
سقط در یک سال دانست و گفت:  »طرح غربالگری 
ناباروری در ۶ شهر کشور به  صورت پایلوت در 
دست اجراست.« هر چند که برکاتی اشاره ای به نام 
شهرها نکرده است، اما در یک ماه گذشته مجلس 
شورای اسلامی در صدد رفع ایرادات و ابهامات 
مطرح شده از سوی شورای نگهبان برآمده و این 
موضوع، حکایت از این دارد که بعد از انتخابات، 
طرح اصلاح شده توسط مجلس دوباره به شورای 
نگهبان ارجاع داده می شود. اما نکته مهم در این 
میان، سکوت معاونت زنان و خانواده درباره این 
موضوع است. معصومه ابتکار، معاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهور گرچه دستی بر آتش استفاده 
از شبکه های اجتماعی به ویژه توییتر دارد اما در 
چند ماه گذشته به این موضوع که به طور مشخص 

جامعه  زنان را نشانه گرفته، ورود نکرده است.
 احتمال حذف فقها از شورای سقط؟

به رغم مخالفت ها و انتقادهای بسیاری که 
در چند ماه گذشته در مورد حذف غربالگری و 

نسخ قانون سقط به راه افتاد، به نظر می رسد  که 
این موضوع با قوت در مجلس در حال پیگیری 
است. امیرحسین بانکی پورفرد، رئیس کمیسیون 
مشترک طرح جوانی جمعیت در این باره می گوید: 
»ما پیشنهاد و انتقادات مطرح شده در مورد طرح 
تعالی جمعیت و خانواده را جمع آوری کردیم 
و تقریبا در مورد ۹۰ درصد آنها به جمع بندی 
رسیده ایم و در مورد ۱۰ درصد باقی مانده هم 
منتظریم تا سایر پیشنهادها را دریافت کنیم. با 
توجه به در پیش بودن انتخابات و درگیری شورای 
نگهبان، ارسال مجدد این طرح به این شورا به بعد از 
انتخابات موکول می شود.« آنطور که بانکی پورفرد 
می گوید ۱۰ درصد از این طرح که هنوز جمع بندی 
نشده، مربوط به موضوع سقط جنین و همچنین 
مبحث ستاد عالی جمعیت است. بخشی از این 
پیشنهادها که در این باره مطرح شده هم از سوی 
۲۳عضو کمیسیون مشترک طرح جوانی جمعیت و 
بنا بر وظایف ذاتی این اعضا ارائه شده و بخشی دیگر 
نیز از سوی پژوهشکده های مرتبط با این موضوع 
از جمله مرکز پژوهش های مجلس، شورای انقلاب 
فرهنگی و مرکز پژوهش های قوه قضاییه ارائه شده 
است. بانکی پورفرد می گوید: »وظیفه ما تنها پاسخ 
به ایرادات و ابهامات شورای نگهبان است و در 
نهایت اعضای کمیسیون به جمع بندی نهایی رای 

می دهند.« بنابراین قابل فهم است که انتقاداتی 
که کلیت این طرح را نشانه گرفته، در بررسی 
مجلس جایی نخواهد داشت. چنانکه او خودش نیز 
می گوید: »منتقدانی که  به ما مراجعه کردند هم با 
کلیت این طرح مخالف نبودند. تاکنون برای بررسی 
نظرات، جلسات زیادی برگزار کرده ایم و باز هم 
همین جا اعلام می کنیم که اگر کسی پیشنهادی 
دارد برای ما ارسال کند و ما با آغوش باز پذیرای 

آنها هستیم.«
اما یکی از انتقادات مهم مطرح شده در مورد 
این طرح، به تشکیل شورای سقط متشکل از چند 
فقیه برمی گشت و به نظر می رسد که یکی از علل 
تعلل مجلس در تدوین نهایی این طرح هم همین 
است. چنانکه بانکی پورفرد در مورد احتمال حذف 
فقها از این شورا هم  نظر قطعی نداد و  گفت که 
فعلا نمی تواند با قطعیت در این مورد حرفی بزند؛ 
چراکه همه چیز به نظر جمعی اعضای کمیسیون 
بستگی دارد.  گرچه مخالفان نسخ قانون سقط، 
معتقدند که قانون فعلی بدون اشکال است و 
مجلس به دنبال نوعی بهانه  جویی است، رئیس 
کمیسیون تعالی جمعیت و خانواده معتقد است: 
»به قانون سقط جنین ایراداتی وارد است و این 
قانون در مورد بعضی مسائل سکوت کرده است. 
زمان تصویب قانون سقط  درمانی در مجلس، این 
نکته که آیین نامه اجرایی آن هم تهیه شود اضافه 
شده بود اما بعد همین جمله حذف شد و تکلیف 
اینکه روال اجرایی این قانون چطور باشد، مسکوت 
ماند. این خلأ قانونی موجب نابسامانی هایی شد و 
برای همین نیاز بود تا ما این آیین نامه را تدوین و 
پیش بینی کنیم. در این زمینه هم با حقوق دان های 
مختلفی صحبت کرده ایم و اگر هم کسی بحثی 

دارد با ما درمیان بگذارد.«

تأسیس شبکه تلویزیونی 
»علم و فناوری«

وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری 
با ارســال نامه ای به رئیس سازمان 
صدا و ســیمای جمهوری اسلامی 
ایران، تأسیس شــبکه تلویزیونی 
مستقلی با عنوان »علم و فناوری« 
را پیشنهاد داد. در نامه منصور غلامی 
خطاب به علی عسگری آمده است؛ 
افزایش ضریب نفوذ آموزش عالی در 
ایران طی سال های گذشته، موضوع 
بررســی ها و تحلیل های گستردۀ 
جامعۀ بین المللی بوده است. از جمله 
تحصیل بالغ بر ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار 
دانشجو و دانش آمــوختگی بیش 
از ۱۰ میلیون نفر در دانشــگاه های 
کشور که عمدۀ آنان طی سال های 
اخیر انجام گرفته است. وی همچنین 
عنوان کرده اســت: تشکیل هزاران 
واحد فناور و شــرکت دانش بنیان 
)کوچک و بزرگ( که زمینۀ گسترش 
و نفوذ علم را در جامعۀ ایرانی فراهم 
آورده انــد فقط بخــش کوچکی از 
دســتاوردهای آموزش عالی طی 
سال های گذشته محسوب می شود.


